
Acta de la Plataforma d’Ensenyament de Mataró

Data: dijous dia 19/11/15
Lloc:  al MEM
Hora:  17:00

Assistents; AMPAs,  Angeleta Ferrer i Montserrat Solà; Sindicats; CCOO.  SEPC i  CGT; grups municipals;  
ICV i Volem; representants dels mestres, Joan Lleonard;  entitats, El MEM. 
S’excusen; ERC, CUP

* Referent al tema exposat  pels representants del SEPC , referint-se  a les proves de 4t a l’ESO, la 
Llibertat ens informa que;  en el cas de que  l’alumnat  les facin, “ si el professorat vol”  pot fer servir 
aquest resultat,  per a millorar la nota dels alumnes.

Tema únic de l’ordre del dia: Panificació escolar

1. A títol informatiu repassem els espais de ciutat en que ara mateix es parla sobre planificació 
escolar. En aquest moments  són

- Comissió de Planificació Escolar  en la  qual hi participen els Grups Municipals. 
- Paral·lelament, s’ha creat un grup de treball de Planificació Escolar vinculat al CEM ( Consell Escolar 
Municipal.
-També existeix la taula Mixta; taula de negociació entre la regidoria d’Educació i el SSTT (Serveis 
Territorials) 

2. Centrem el debat en revisar el nombre de grups i ràtios de P3 i de 1r d’ESO  del curs 15-16 a la 
ciutat. I valorem la proposta municipal per el proper curs 2016-17. 

Planificació a P3

- Actualment, a inici del curs 2015-16, i escolaritzant el 97%  tenim a la ciutat 1.382 alumnes de P3 
distribuïts en 57 grups.
- Per el curs 2016-17 la previsió és de  1.300 alumnes i la proposta municipal és la de reduir 4/5 grups.
 - Ara i des de fa tres cursos no tenim la mateixa ràtio a l’escola pública (23,9 alumnes/ aula)  que a la 
concertada (26, 5 alumnes/aula).
- Actualment, tenim 4 centres de primària amb una ràtio per sota de la resta de les escoles; les
escoles Cirera (35 alumnes), Germanes Bertomeu (44 alumnes), Rocafonda (39 alumnes) i Tomàs Viñas 
(30 alumnes). Aquesta  ràtio tan baixa , tot i que és positiva per tal de poder establir mecanismes de 
treball més individualitzat a la classe, en general no se n’ha fet aquesta lectura, sinó que ha servit per 
estigmatitzar aquest centres i per fer baixar la mitjana de la ràtio a l’escola Pública.
- Diversos estudis ( Fundació Bofill i Observatori de la Població de Mataró 1r semestre 2015)   posen  de 
manifest  que l’èxit escolar de l’alumnat és  baix, per això considerem una bona oportunitat les següents
propostes

Proposta de la Plataforma:

 Unificar la mateixa ràtio per a  l’escola pública i concertada.
 Fer un repartiment equitativament igual  dels alumnes d’NEE (necessitats educatives especials) 

per a les dues xarxes
 Aprofitar la davallada demogràfica a P3 per a fer una lenta reducció de ràtios, apostant de 

manera decidida per la qualitat  iper afavorir i augmentar el nivell acadèmic dels escolars de la 
ciutat.

 No tancar cap  grup per el curs 2016-17. Proposem mantenir  l’actual nombre de  57 grups. 



Planificació a 1r d’ESO 

-  Actualment a l’inici del curs 2015-16,  a 1r ESO, escolaritzant un 110 %  d’alumnes hi ha 1376 escolars 
distribuïts en 46 grups  amb una ràtio de 30 aproximadament. A l’ensenyament públic no hi ha vacants.
- El curs 2016-2017;  tindrem 1.512 alumnes, això suposarà tenir 4 grups de més.
- Segons les informacions donades al  CEM (Consell Escolar Municipal) aquests grups es repartiran de la 
següent manera:  
1 grup a la Laia L’Arquera, 1 al Puig i Cadafalch  i  2 a l’Escola Àngela Bransuela que passaria a ser un 
institut escola, amb obres de adequació a càrrec del SSTT (Serveis Territorials)
 -  S’han mantingut converses informals amb, Tomàs Viñas i  Germanes Bertomeu, per  valorar la 
possibilitat  de reconvertir aquestes escoles en Institut –Escoles.

Proposta de la Plataforma 

  No massificar la secundària, la ràtio mai hauria de superar els 30 alumnes per aula  i  proposem
baixar-les fins a 29 alumnes per aula, per tal d’atendre millor l’alumnat.

 Les ràtios de ciutat han de ser iguals per a tots els instituts i  escoles de la ciutat públics i 
concertats.

 Proposem la creació d’un nou centre de secundària  amb els dos grup destinats a l’escola 
Àngela Bransuela, i els que puguin sortir de baixar ràtios .

 Caldria  posar el nou institut  inicialment  en mòduls provisionals (barracons), en el solar  
destinat  a la seva construcció, a la ronda   Rafel Estrany.

 D’aquesta manera el proper curs s’iniciaria un nou institut amb un projecte educatiu innovador 
i atractiu.

* Actualment els instituts  escola no són una pauta de planificació  del Departament d’Ensenyament. 
Compartim totalment la idea d’anar a la seva creació, però cal una reflexió a curt i llarg termini des de la 
comissió de Planificació escolar.
 En el cas que el marc legal ho possibiliti i es vegi clar que cal transformar  una  escola i convertir-la en un
Institut escola, cal un projecte previ. En aquest moments existeixen un total  de 20 projectes en tot 
Catalunya, però no està prevista cap nova creació. 
Cal ser conscients de que els Instituts escoles, tenen  una regulació jurídica diferent , són centres amb 
una gestió específica  de les escoles i dels instituts, per tant, cal tenir-ho en compte i si es fa, fer-ho bé.
.

3.    Zonificació

-La zona única,  que actualment s’aplica a tota la ciutat, no és cert que sigui més justa per a tota la 
població. Les famílies no poden triar lliurament escola a qualsevol lloc de la ciutat. El nivell 
socioeconòmic, la disponibilitat de temps i la mobilitat i la disposició per a  fer ús del servei de 
menjador és dissuasori  per a moltes famílies

Proposta de la Plataforma.

 Revisar de nou la zona única. La nostra proposta va en la línia de  prioritzar   la proximitat  
al domicili familiar de l’alumne per contra de la zona única. Un referent proper que ja 
tenim a la ciutat és la zonificació que s’aplica als usuaris de les escoles Bressol Municipals. 

-  Altres observacions

- Incorporació de nous grups a primària
  Escola Joan Coromines; proposta d’incorporar 1 grup més  de 1r
  Escola Angeleta Ferrer;  incorporar 1 grup més de 2n, tot i que sembla ser que no es disposa d’espai. 



Proposta de la Plataforma

 La plataforma no veu cap inconvenient en crear aquests nous grups  si prèviament es parla amb
els centres afectats

- Escola de Música
 Ja seria hora de que la ciutat disposes d’un espai  com a seu central de l’Escola Municipal de 

Música. Caldria cercar un espais dels que tenim vuits a la ciutat i adequar-los. 

- Proposta d’un nou centre d’FP 
 cal redefinir el  Pla local de la formació  permanent de la ciutat, inclosa la FP.

Per tal de defensar aquestes propostes:
Cal fer

 Demanar entrevista amb el regidor Miquel Àngel Vadell; PENDENT DE CONCRETAR ....
(ja quedarem amb el lloc) hi assitiarem un representat de cada entitat , grup municipal, sindicats.... del 
grup promotor. 

 Preparar un redactat per fer una  nota  de premsa  posterior a l’entrevista del regidor. Data a 
decidir

 Refer el document reivindicatiu amb les signatures de cada representant del grup promotor, 
per a entregar-li al regidor.. 

 Pendent de confirmar, una xerrada a la Biblioteca Antoni Comas sobre el futur de la secundària.
En Carles Canal fa la reserva de l’espai per el 10 de desembre o 15 de desembre, a concretar.

Propera trobada de la Plataforma: dia 17 de desembre a les 17 hores al MEM

Mataró 23 de noviembre de 2015

 


